
 

لایندهوزیانده! نیروگاهآ

سال هاست که با شروع فصل سرما و کمبود گاز شهری، 
نیروگاه های حرارتی برای تولید برق کشور مجبور به استفاده 
از سوخت مازوت هستند که به دنبال آن آلایندگی و تولید 
کسید خرمایی  کی چون گوگرد،  دی ا گازهای سمی و خطرنا
کسید های نیتروژن را به همراه دارند. این گازها  رنگ و ا
ک و آب و از  علاوه بر تولید باران های اسیدی و آلودگی خا
ک، قدرت عقیم کنندگی بالا برای  بین رفتن حاصلخیزی خا
انسان دارند. احتمالًا این گازهای سمی باعث ناباروری 
ابرها نیز می شوند و در کاهش بارندگی در مناطق مختلف 
کسید های نیتروژن با نور خورشید  نقش خواهند داشت.  ا
تولید اوزون تروپوسفری )O3(می کنند که می تواند خود به 
تنهایی خطرات زیادی را به دنبال داشته باشد. گسترش 
بیماری های ریوی، تنفسی و قلبی برای گروه های حساس 
و افزایش بیماری های سرطانی و ناشناخته، تولد نوزادان 
که در  لاینده هاست  ناقص الخلقه نیز از مشکلات این آ
ک و شازند و روستاهای نزدیک به صنایع  شهرهای ارا
کل سال و به ویژه در  لاینده شاهد این مشکلات در  آ
گر چه همه مسئولان استانی  فصل های سرد سال هستیم. ا
و کشوری قول های فراوانی برای جلوگیری از مازوت سوزی 
نیروگاه حرارتی شازند داده اند ولی متأسفانه این وعده ها تا 
امروز در حد حرف باقی مانده و این موضوع باعث نارضایتی 
کثر مردم و فعالان زیست محیطی شده است. نکته جالب  ا
اینجاست که تولید برق با استفاده از سوخت های فسیلی 
در همه جای دنیا منسوخ شده و به کارگیری سوخت های 
ک و خورشیدی و انرژی اتمی جایگزین این نیروگاه ها  پا
که مشکلات آلودگی را به حداقل  برای تولید برق شده 
کاهش داده اند و یا اینکه دستگاه ها و تکنولوژی های 
لایندگی در نیروگاه های حرارتی  پیشرفته را برای کاهش آ
به کار می برند. استفاده از فیلتر در دودکش  نیروگاه های 
حرارتی، یکی از راه های ساده است که می تواند آلودگی را 
کاهش دهد که این موضوع نیز در نیروگاه شازند و صنایع 
گزارش  لاینده پیگیری نشده است.و جالب تر از همه  آ
مرکز پژوهش های مجلس در روزهای گذشته است که در 
لیست شرکت های زیان ده سال 1401 نیروگاه های حرارتی 
تولید برق، رتبه اول را دارند که با 23 هزار میلیارد تومان 
زیان، بیشترین زیان دهی را داشته اند. حالا که نیروگاه های 
حرارتی تولید برق، هم زیان دهی بالایی برای دولت دارند 
را به وجود می آورند و سلامتی  لایندگی زیادی  آ و هم 
شهروندان را به خطر می اندازند و هم اعتراضات فراوانی 
را به همراه دارند؛ پس چرا تعطیل نمی شوند و فکری برای 

جایگزینی این نیروگاه ها نمی شود؟ 

مسائلسیاسیجامعه
تحلیل و بررسی برخی مسائل سیاسی نیاز به تخصص و 
تبحر لازم دارد که متاسفانه گاهی عده ای از افراد بدون هیچ 
گونه اطلاعات دقیق، وارد مسائل یاد شده می شوند که در 
حوزه تخصص آنها نیست و به همین دلیل باعث گمراهی مردم 

می شوند!
کری از تهران شا

گرانیلبنیات
قیمت فرآورده های لبنی روز به روز افزایش می یابد و کیفیت 
این محصولات روز به روز بد و بدتر می شود و هیچ گونه نظارتی 
بر قیمت ها و کیفیت محصولات صورت نمی گیرد. از مسئولین 

ذی ربط تقاضای رسیدگی دارم. 
کبری از تهران ا

تاخیردرپرواز
تاخیر در پرواز های هواپیما متاسفانه هر روز وسعت بیشتری 
می گیرد و کسی هم در این رابطه  پاسخگو  نیست. بی توجهی به 
این موضوع مهم باعث سلب اعتماد مردم از مسئولان هواپیمایی 
کشور است. قطعا افرادی که از هواپیما برای سفر استفاده می کنند 
یا گرفتارند و می خواهند زود به مقصد برسند یا اینکه به دلیل 
طولانی بودن برخی مسیرها و ایمن نبودن جاده ها و بسیاری 
موارد دیگر تصمیم به استفاده از هواپیما می گیرند. لطفا مسئولان 

ذی ربط به طور جدی و فوری به این موضوع رسیدگی کنند. 
گرگانی از مشهد

بوروکراسی
آموزش و پرورش شهریار مرخصی استعلاجی معلمان را

به اسلامشهر ارجاع می دهد تا از آموزش و پرورش اسلامشهر 
تاییدیه گرفته شود. از مسئولان آموزش و پرورش درخواست داریم 

این ارجاعات و بوروکراسی ها را کم کنند.
علی پور از شهریار

گرانی
گرانی سر به فلک کشیده است. برای یک سرما  وضعیت 
خوردگی کوچک فرزندم را به دکتر بردم و ویزیت دکتر با دارو نزدیک 
به یک میلیون برایم تمام شد. چرا مسئولان فکری به حال مردم 

نمی کنند. گرانی توان مردم را بریده است. 
عزتی از تهران 

قنادیها
 به نظر مي رسد مسئولان سازمان تعزيرات  حکومتي هيچ 
نظارتي نسبت به قنادي ها ندارند، چراکه نرخ شيريني در هر يک 
از مغازه ها متفاوت است. براي جلوگيري از اجحاف به مردم 

لطفا رسيدگي شود.
اسدی از تهران

آرمان ملی: زباله  و ساماندهی آن، پای ثابت ظاهر و طبیعت 
شهر و نیز بحث ها و وعده های مدیران شهری در دوره های 
مختلف به منظور ساماندهی آن است. زباله گردهایی که عمده 
آن ها را اتباع کم سن و سال و بی شناسنامه افغان، تشکیل 
. ممکن نیست از کوچه و خیابانی در  می دهند هم همینطور
شهر تهران عبور نکنید و یکی دو نفر از این مردان و پسران جوان 
را نبینید. مشخص نیست چرا در تمام این سال ها این افراد به 
کنشی  زباله گردی، جمع آوری و فروش آن مشغولند و شهرداری وا
نشان نمی دهد. البته هر از چندگاهی بحث هایی در خصوص 
مافیای زباله مطرح می شود؛ مافیایی که معلوم نیست به کجا 
وصل هستند. مسئولان و مدیران شهری هم هراز چندگاهی 
از این مافیا یاد می کنند و طرح هایی مبنی بر جمع شدن این 
زباله گردها در وهله اول و در نهایت مافیای زباله ارائه می دهند 
طرح هایی که تا به حال اجرایی نشده اند و به آخرین مورد آنها 
از زبان نجفی، یکی از اعضای فعلی شورای شهر تهران اشاره 
می کنیم تحت عنوان حذف مافیای زباله در تهران با اجرای 

طرح »نوماند«.
   مافیای زباله حذف می شود؟

عضو هیات رئیسه شورای شهر تهران گفت: یکی از مزیت های 
ح »نوماند« توسط سازمان مدیریت پسماند،  مهم اجرای طر
کید  حذف مافیای زباله در پایتخت است. سوده نجفی، با تا
ح  بر نوآوری در جمع آوری پسماند در سطح شهر با اجرای طر
»نوماند« توضیح داد: هوشمندسازی یکی از ضرورت هایی است 
که بسیاری از امور را تحت تاثیر خود قرار داده و مدیریت شهری 
نیز برای انجام برخی از وظایف خود در سطح شهر باید از این 
که این موضوع سبب دسترسی بیشتر  تکنولوژی بهره بگیرد؛ چرا
و آسان شهروندان به خدمات می شود. رئیس کمیته سلامت 
شورای شهر تهران ادامه داد: موضوع هوشمندسازی از ابتدای 
کید داشتند  شورای ششم مورد توجه بود و اعضای شورا بر آن تا
و مدیریت شهری نیز اقداماتی در این راستا انجام داده، است 
اما فاصله زیادی با آنچه مدنظر شورای شهر است، دارد.  او با 
بیان اینکه طرح نوماند که توسط سازمان مدیریت پسماند در 
حال اجراست، با استفاده از هوشمندسازی به صورت پایلوت 
در مناطق 1۸، 14 و ۸ اجرا می شود، افزود: قرار است این طرح 
تا اواخر دی ماه در تمام مناطق 22گانه شهر اجرا شود که 
شهروندان می توانند با استفاده از اپلیکیشنی که به این منظور 
معرفی شده است، ساعت مراجعه ناوگان جمع آوری را تعیین و 
ک  در راستای کمک به شهر و شهرداری برای برخورداری از شهر پا

کمک کنند. براساس 
خبری  پایگاه  گزارش 
کید بر  ، نجفی با تا شهر

اینکه یکی از مزیت های مهم 
این طرح حذف مافیای زباله در 

سطح شهر است، یادآور شد: در صورت اجرای موفق این طرح، 
دیگر شاهد حضور کمتر زباله گردها بر سر مخازن پسماند خواهیم 
بود. از سوی دیگر این طرح می تواند به تفکیک زباله و بازگشت 
آن به چرخه بازیافت کمک شایانی کند که امیدواریم شهرداری 

بتواند این طرح را به خوبی به اجرا برساند.
   استثمار کودکان زباله گرد

کانی، شهردار تهران در حاشیه  ششم دی ماه هم، علیرضا زا
جلسه هیات دولت، از برنامه شهرداری تهران برای حذف مافیای 
پسماند یاد کرده و گفته بود: استثمار کودکان زباله گرد پایان 
می یابد. او در پاسخ به این سوال که آیا در این موضوع مافیایی 
وجود ندارد؟ تصریح کرده بود:  مگر می شود مافیا نداشته باشیم. 
ما  از دی ماه در حال عوض کردن قراردادها هستیم تا زیرساخت 
ایجاد چنین مفسده ای را از بین ببریم. شهردار تهران با اشاره 
به وجود مافیای زباله توضیح داده بود: کارهایی شروع شده تا 
کانی  زیرساخت های ایجاد چنین مفسده ای را از بین ببریم. زا
افزوده بود: از گذشته میراثی به ما رسید که آن نوع نگاه نادرست 
به حوزه پسماند شهر بود به این معنا که برای 22 منطقه تهران 
22قرارداد جمع آوری پسماند خشک را تنظیم کرده بودند و رقم 
ناچیزی را از کسانی که این قرارداد را بسته بودند، می گرفتند. به 
گفته او در کنار آن برای 123 ناحیه برای پسماند تَر و رُفت و روب، 
قراردادهای مجزایی داشتند و عملا امکانی را ایجاد کرده بودند 
که رقابت بین کسانی که قرارداد پسماند خشک و پسماند تَر 
داشتند به وجود بیاید تا بتوانند بخش ویژه پسماند یعنی فلزات 
و پلاستیک و چیزهای مختلفی که ارزش دارند، را بردارند. شهردار 
تهران افزوده بود: آنها بیش از 150 قرارداد را باید  دنبال می کردند 
چون برای بزرگراه ها هم قرارداد مجزا داشتند و هیچ کس پاسخگو 
نبود و عملا امکانی را ایجاد می کردند که یک عده با شبکه های 
مافیایی خود کودکان را استثمار و زباله گردی را در شهر ترویج 
کنند. به همین خاطر یک کار جدی از ماه ها قبل شروع شد و 
کنون14 قرارداد بزرگ  مقیاس منعقد شده است که کل منطقه  تا
و صفر تا  صد ماجرای زباله  از درون منزل تا محل امحای زباله با 
مسئولیت یک نفر اجرایی شود. او با اشاره به  موضوع دیگر، یعنی 

خریداران ضایعات تصریح کرده بود: برای این هم یک تمهیدات 
جدی اندیشیدیم و کار در حال دنبال شدن است که ان شاءالله 

بتوانیم بنیادین این موضوع را هم حل کنیم. 
   سال گذشته همین موقع

دی ماه سال گذشته، خبرگزاری فارس از ورود اراذل و اوباش 
به مافیای پر پول زباله ها؛ از استخدام زباله گردها تا  درگیری بر سر 
پسماندها خبر داد. این خبرگزاری در گزارشی نوشته بود: در بحث 
گرچه شهرداری مسئول است و در این  زباله و انتقال و تفکیک آن ا
بین  پیمانکاران نقش دارند اما درآمد میلیاردی حاصل از زباله و 
پسماند باعث شده در موضوع زباله ها، هر منطقه مافیایی خاص 
برای خودش داشته باشد  تا جایی که پای  اراذل و اوباش سابقه 
دار هم به  موضوع گونی  به دوش های زباله گرد باز شده است. در 
ادامه آمده بود: فعالیت مافیای زباله در استخدام و به کارگیری 
کارگران 15 تا 22 ساله _ که تعداد زیادی از آنها اتباع خارجی بدون 
مجوز هستند_ و دادن دستمزد 10_ 15 تا 20 میلیونی و حتی بیشتر 
محدود نشده و به زد و خورد و درگیری  نیز منجر شده است تا آنجا 
که »سرهنگ سعید راستی« رئیس مرکز عملیات سازمان اطلاعات 
پلیس تهران در گفت وگو با فارس از دستگیری عامل تیراندازی 
در درگیری مسلحانه ای که باعث مجروحیت و تیر خوردن 2 نفر 
شده، آن هم بر پسماند و زباله، خبر می دهد. جالب است که فرد 
دستگیر شده از اراذل  سابقه دار و خود از پیمانکارانی بوده است 
که قبلاً دارای مجوز بوده اما با پیمانکار جدید و دارو دسته اش 
سرناسازگاری گذاشته و در درگیری با شمشیر و چوب و تفنگ به 
جان هم افتاده اند. درآمد بالای زباله گردی باعث شده که تعداد 
افرادی که به این امر مبادرت می ورزند افزایش یابد؛ این امر از یک 
سو باعث زشتی چهره شهر شده و از سوی دیگر ترحم افراد را به 
خود برمی انگیزد تا آنجا که حتی تعدادی از شهروندان برای آنها 
غذا و آذوقه می آورند اما نمی دانند در پس این گونی های کثیف 
و آلوده و دست های سیاهی که در اختیار مافیای زباله قرار دارد 

چه درآمد هنگفتی وجود دارد.
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

ح نوماند خبر داد عضو شورای شهر تهران از حذف مافیای زباله در تهران با اجرای طر

اشغالزبالهگردهازبالهگردها در اشغالشــهر در شــهر

متروبه»ورامین«میرود
با کلنگ زنی خط 11 متروی تهران همزمان 
با دهه فجر امسال، احداث این خط از ابتدای 
ورامین آغاز می شود و تا محدوده کوهک ادامه 
براساس  تسنیم،  گزارش  داشت.به  خواهد 
اعلام شهرداری تهران، کلنگ زنی خط 11 مترو 
همزمان با دهه فجر امسال انجام و عملیات 
اجرایی این خط آغاز می شود و مترو به جنوب 
و جنوب غربی تهران می رسد. خط 11 متروی 
تهران از ابتدای ورامین آغاز می شود و تا محدوده 
کوهک ادامه خواهد داشت. طول خط 11، 32 
کیلومتر به همراه 21 ایستگاه و یک پایانه خواهد 
بود؛ همچنین بودجه پروژه 75 هزار میلیارد 
تومان محاسبه شده است. خط 11 مترو مناطق 
1۸ ، 19، 20، 21 و 22 را تحت پوشش قرار می دهد 
و همچنین از مرز مناطق 16 و 17 عبور می کند؛ 
ناوگان مورد نیاز برای خط 11 نیز 30 رام قطار )5 
گن( است. فازنخست این خط در سال 1406،  وا
به طول 6 کیلومتر و با 4 ایستگاه به بهره برداری 

خواهد رسید.

الموت مشاهدهیکقلادهپلنگدر
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان 
قزوین از مشاهده یک قلاده پلنگ ایرانی در 
رودبار الموت شرقی خبرداد. مهدی طاهری، 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان 
قزوین با اشاره به مشاهده یک قلاده پلنگ ایرانی 
در رودبار الموت شرقی این چنین اظهارکرد: 
این پلنگ در سرشماری منطقه شکار ممنوع 
رودبار الموت شرقی و در ارتفاعات روستای 
بالاروچ توسط سیاوش رضازاده و مهران زارعی 
از محیط بانان این استان مشاهده شد. او  
اضافه کرد: سرشماری زمستانه حیات وحش 
مناطق مختلف استان قزوین آغاز شده و کارکنان 
و محیط بانان اداره حفاظت محیط زیست 
گونه های حیات وحش  از تمامی  ترتیب  به 
موجود در استان بازدید کرده و آن ها را سرشماری 
کید کرد: بر اساس  می کنند. طاهری در پایان تا
 ، اعلام سازمان حفاظت از محیط زیست کشور
پلنگ در گروه گونه های در معرض خطر انقراض 
قرار دارد که حفاظت از آن بیش از پیش اهمیت 

پیدا می کند.

امتحاناتکرمانبایکهفتهتأخیر
مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان گفت: 
در پی حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان و 
شهادت تعدادی از هموطنان به ویژه تعدادی 
، امتحانات داخلی نوبت  از دانش آموزان عزیز
اول تمامی مدارس استان کرمان با یک هفته 
تأخیر برگزار می شود اما کلاس های درس به 
صورت حضوری دایر بوده و مدارس تعطیل  
نیستند. رضا رضایی روز 14دی ماه با تسلیت 
شهادت تعدادی از هموطنان عزیز به ویژه 
دانش آموزان مظلوم این حادثه تروریستی افزود: 
به دلیل وقوع این حادثه امتحانات داخلی نوبت 
اول تمامی مدارس استان با یک هفته تاخیر 
کید کرد: آموزش به صورت  برگزار می شود. او تا
حضوری در تمامی مدارس استان در جریان 
است و کلاس های درس به صورت حضوری دایر 

خواهد بود. 

باگذرنامهزیارتی سفر
گذرنامه زیارتی برای سفر به چندین کشور 
طراحی شده اما اینکه در حال حاضر برای سفر 
به کدام کشورها قابلیت اجرایی دارد، موضوعی 
گذرنامه  و  مهاجرت  پلیس  رئیس  که  است 
فراجا توضیح می دهد. رئیس پلیس مهاجرت و 
گذرنامه فراجا سردار علی ذوالقدری در خصوص 
آخرین وضعیت صدور گذرنامه زیارتی گفت: 
صدور گذرنامه زیارتی از اول محرم سال جاری 
کنون 970 هزار جلد گذرنامه زیارتی  شروع شده و تا
تحویل متقاضیان شده است.او با بیان این 
مطلب که در ایام اربعین یعنی از اول محرم تا روز 
اربعین 930 هزار جلد گذرنامه زیارتی صادر شده 
کثر متقاضیان آن به کربلا مشرف شده اند  که ا
تصریح کرد: به دنبال آن هستیم که زائران اربعین 
حسینی در سال آینده نیز با همین گذرنامه به 
سفر کربلا مشرف شوند. سردار ذوالقدری با بیان 
این مطلب که اعتبار گذرنامه زیارتی 5 ساله است 
اعلام کرد: گذرنامه زیارتی به گونه ای طراحی 
شده که دارندگان آن برای سفر به کشورهای 
زیارتی اعم از سوریه و عربستان نیز بتوانند با 
آن تردد کنند اما نیاز به توافق با مقامات آن 
کشورها را داریم؛ همچنین در بحث عمره و 
تمتع نیز امیدواریم بتوانیم در آینده با دولت 
کراتی در این زمینه داشته باشیم. سعودی مذا

برداشتلیتیومازدریاچهارومیه
دروغاست

معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صمت 
از تشکیل کارگروه ویژه لیتیوم در وزارت صمت 
خبرداد و گفت: فعلا فرآوری لیتیوم در ایران 
انجام نمی شود. معاون معادن و فرآوری مواد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
برداشت لیتیوم از دریاچه ارومیه دروغ است 
گفت: تصاویری که به تازگی در فضای مجازی 
منتشر شده، مربوط به مجوزی است که وزارت 
صمت، برای برداشت نمک از دریاچه ارومیه 
صادر کرده، که آن هم با رعایت ضوابط محیط 
زیستی در حال انجام است.به گزارش ایرنا، رضا 
محتشمی پور در این باره گفت: اساساً هیچ 
کتشاف و بهره برداری از لیتیوم این  مجوزی برای ا

دریاچه صادر نشده است. 

حسین معافی
فعال اجتماعی

زلزله 7.۸ ریشتری خسارات زیادی را به 
ترکیه و سوریه وارد کرده است اما در شرق آسیا 
همه ساله زلزله های زیادی می آید. چطور 
کرده اند؟  مردم این منطقه بر زلزله غلبه 
پاسخ را در ادامه این گزارش بخوانید. به 
گزارش خبرآنلاین، ژاپن به دلیل نزدیکی به 
حلقه آتش اقیانوس آرام، از زلزله خیزترین 

کشورهای دنیاست. 
حلقه آتش، کمربندی در حوزه اقیانوس 
آرام است که در حدود ۸1 درصد از بزرگ ترین 
زلزله ها و فعالیت های آتش فشانی جهان در 
این منطقه اتفاق می افتد. تنها در سال 2016، 
در حدود 6500 زمین لرزه در ژاپن به ثبت 
رسیده است.همانطور که در ساختمان های 
بسیار قدیمی و معابد ژاپنی متعلق به قرن ها 
پیش می بینیم، ژاپنی ها در گذشته با این 
موضوع دست و پنجه نرم می کردند و راه حلی 
برای آن یافته بودند. به همین دلیل است که 

می توانیم معابدی چوبی را در ژاپن ببینیم 
که قدمت زیادی دارند و چندین آتش سوزی 
را از سر گذرانده اند و توانسته اند در مقابل 
کنند. در مناطقی مانند  زلزله ایستادگی 
ژاپن که زمین لرزه های شدید، امری شایع 
و معمول است، مقاوم بودن ساختمان ها 
در برابر این لرزش ها، بیشتر از هر نقطه ای 
دیگر در دنیا اهمیت پیدا می کند. این کشور 
برای مقابله با این بلای سهمگین طبیعی، 
نظام نامه ها و قوانین سختگیرانه ای برای 
ساخت و ساز آسمانخراش ها و برج های خود 

ایجاد کرده است. 
آنها با اختراع مواد ساختمانی منعطف، 
ضربه گیرهای بزرگ و حتی سیستم معلق 
کردن ساختمان هایشان، به آزمایش و تجزیه 
و تحلیل عملکرد بناهای خود پرداخته اند 
و توانسته اند جایگاه ویژه ای در لیست 
مقاوم ترین کشورها در برابر حوادث طبیعی 

را به خود اختصاص دهند. نکته جالب 
اینجاست که علاوه بر ساختمان های جدید 
ساختمان های  توانسته اند  آنها  مقاوم، 
قدیمی خود را نیز به گونه ای بازسازی کنند 
که در برابر حوادثی مانند زلزله مقاوم تر 

باشد.
در  ژاپنی  ساختمان های  از  بسیاری 
ساخت خود، از تکنولوژی ضد زلزله استفاده 
می کنند. برخی ازساختمان های ساخته 
شده حرکات را جذب کرده و برخی دیگر 
با پایه های متحرک، شدت آن را کاهش 
می دهند. در اینجا قصد داریم به معرفی 
کوتاهی در مورد انواع روش های ضد زلزله 
کردن ساختمان ها در ژاپن بپردازیم.  هنگام 
وقوع زلزله، چیزی که یک سازه را تهدید 
سازه ها  است.  جانبی  حرکات  می کند، 
معمولا برای تحمل بارهای عمودی، از 
جمله وزن خودشان و نیروی جاذبه طراحی 

شده اند و معمولا قادر به تحمل نیروهای 
جانبی حاصل از تکان های زلزله نیستند.  
بنابراین اصلی ترین بخش سیستم های ضد 
زلزله، جداسازی ساختمان ها از زمین است؛ 
تا  هنگام زلزله بتواند به صورت یکپارچه 
و بی خطر حرکت کرده و نیروهای جانبی 
کند.  یکی از روش های مقاوم  را تحمل 
که  سازی، ابزارهای تسمه داری هستند 
در زیر ساختمان ها نصب می شوند. آنها 
می تواند به همه جهات حرکت کرده و تاثیر 
امواج حاصل از زمین لرزه را قبل از رسیدن 
به ساختمان جذب کنند. برخی دیگر از 
لاستیکی  بزرگ  قطعات  از  ساختمان ها 
که  می کنند  استفاده  ساختمان  زیر  در 
همان تاثیر تسمه ها را دارد. آنها در قسمت 
زیرزمین سازه نصب می شوند. و  هنگام 
زمین لرزه این لاستیک حرکت می کند تا 

شدت امواج را بگیرد.

گرانی دارو و پروسه درمان معضل جدی بیماران خاص و صعب 
العلاج است که این روزها کمر خانوارهای کمتر برخوردار را خمیده 
است، این افراد هم غم نان و هم غم جان دارند. پویا محسنی 
یکی از بیمارانی است که اسمش در زمره بیماران خاص کلانشهر 
شیراز است، کسی که معتقد است؛ نایابی و کمیابی داروهای 
بیماران خاص و صعب العلاج مصداق بارز  اجحاف به مبتلایان 
به بیماری های خاص است. بیماری که رنج 9 بار عمل تومور  روی 
کلیه، مغز  و غدد فوق کلیوی و سه بار نیز عمل برداشت شانت را به 
جان خریده است. او که خود نویسنده و فعال حوزه رسانه است 
با گریزی به رنج های بی شمار خود و دیگر بیماران خاص و صعب 
العلاج می گوید: معضل اصلی بیماران خاص موضوع تهیه داروها 
و بیمه نبودن آنهاست.او می افزاید: از سال 13۸7 تا کنون با کلاف 
سردرگم تهیه دارو روبه رو هستم و قرار است تا بزودی آنژیوگرافی 
مغز شوم تا باقیمانده تومورها از ساقه های مغزم برداشته شوند 
اما در همین راستا نیازمند داروهایی هستم که به سختی گیر 
می آید و یا اصلا یافت نمی شود. محسنی، روایت های طولانی 
از آنچه بر سر بیماران خاص و صعب العلاج گذشته است، نقل 
می کند که چند برش اصلی و کلیدی دارد، یکی کمبود دارو، 
دیگری بیمه نبودن داروها و از سویی دیگر سرگردانی در بازار آزاد 

دارو  و پزشکانی که آن سوی آبها را ترجیح می دهند. محسنی 
اظهار می کند: بیمه نبودن داروهای بیماران خاص و صعب 
العلاج دردی است که به دردهای جسمی این طیف می افزاید 
چرا که مجبورند با قیمت های گزاف آن هم در بازار آزاد، سرگردان 
تهیه دارو باشند. او همچنین از سفرهای بلند مدت پزشکان 
متخصص و فوق تخصص بیماران خاص به آن سوی مرزها 
هم گلایه می کند و می گوید: پزشکان بیماران خاص تقریباً سه 
چهارم از زمان یک ساله خود را در خارج از کشور به سر می برند، 
در حالیکه ظرفیتی برای جایگزینی چنین  پزشکانی وجود ندارد. 
داشتن امید و روحیه برای بیماران بیش از هرچیزی ارزشمندتر 
است، این موضوع  را پویا محسنی می گوید؛ کسی که 9 بار به زیر 
تیغ عمل جراحی رفته و تجربه یک بار کما و سه بار آی سی یو و در 
دو مقطع ویلچر نشین شده است. در ادامه معاون غذا و داروی 

دانشگاه علوم پزشکی شیراز هم در گفت وگو با ایلنا می گوید: 
استان فارس از مجموع 4200 قلم دارو، حدود 150 قلم کمبود 

دارد که بسیاری از این کمبودها کشوری است.
محمد جواد راعی می افزاید: در حال حاضر سهمیه 

دارویی استان فارس بر اساس سرانه جمعیتی حدود 
کید بر اینکه  6 درصد جمعیت استان است.او با تا

پیگیری های لازم برای افزایش سهمیه 
دارویی این استان از 6 درصد به ۸ 

درصد انجام شده، اظهار می کند: 
شیراز به عنوان قطب درمانی 

جنوب کشور روزانه مراجعان 
بسیار زیادی از اقصی نقاط 
کشورهای حاشیه  کشور و 

خلیج فارس دارد و همین موضوع باعث شده تا این استان در 
تامین برخی از داروها با کمبود مواجه شود.طبق آمار  ارائه شده 
علوم پزشکی شیراز به ایلنا در حال حاضر در بخش خصوصی  
۸67 نفر مراقب سلامت و در بخش دولتی نیز 524 نفر مراقب 
وضعیت سلامت استان را بجز شهرهایی که دارای دانشگاه 
علوم پزشکی )فسا، لارستان( دارند،  را پایش و غربالگری می کنند.  
گفته می شود؛ این مراقبین معمولاً دارای مدرک کارشناسی 
بهداشت عمومی، خانواده، ماما و پرستار هستند. بر اساس 
این گزارش؛ در مجموع یکهزار و 391 یک نفر مراقب سلامت در 
دانشگاه علوم پزشکی فارس خدمات سلامت را به مراجعین 

ارائه می دهند.

 درگیری مسلحانه اراذل و اوباش بر سر مخازن  زباله 

ح جدید شورا، شاهد حضور کمتر  آیا با اجرای طر

زباله گردها بر سر مخازن پسماند خواهیم بود؟

چگونه مردم شرق آسیا با زلزله های خانمان برانداز مقابله می کنند؟

خانه های ژاپنی  با زلزله ۷ ریشتری تکان نخوردند

     نگاهی به مشکلات بیماران صعب العلاج ؛

کمبود۱۵۰قلمدارو
فارس در


